
Stran 262. 

Deželni zbor kranjski. 
Se ja dne 2 5 . j u n i j a . 

Zbornica je odobrila več računskih sklepov in pro
računov raznih zakladov, ter rešila daljšo vrsto prošenj. 

Glede pospeševanja vinarstva se je sklenilo dovo
liti: Za deželni matičnjak v Ljubljani 173 kron, za pod
poro petim trtnicam 10.000 kron, za streljanje zoper 
točo 2000 kron, za brezobrestna posojila 60 000 kron in 
za vinarskega učitelja 1780 kron. 

Nadalje so bili storjeni naslednji sklepi: 1. Deželni 
odbor se pooblašča, da v proračun za 1. 1902. postavi v 
svrho dovolitve brezobrestnih posojil za obnovljenje vino
gradov svoto 50 000 kron s pogojem, da vlada v isti 
namen in za isto leto dovoli ravno toliko. 2. Deželnemu 
odboru se naroča, posredovati pri c. kr. vladi, naj z 
ozirom na živahno kupčijo s trtami mej ogrskimi in 
francoskimi producenti trt in iz te kupčije izvirajočo 
nevarnost, da se zanese in razširi črna rja, prepore uva
žanje ogrskih trt v južne vinorodne pokrajine tostranske 
državne polovice, uštevši tudi Kranjsko. 3. Deželnemu 
odboru se naroča naj poskrbi, da se v vsaki vinorodni 
občini po kakem zaupniku in pod vodstvom in nadzor
stvom potovalnega učitelja napravijo kar možno natančni 
statistični zapiski, tako o množici vsako leto v dotični 
občini pridelanega vina, kakor tudi o površini obnovljenih 
vinogradov. Morebitne stroške je plačati iz deželnega 
kulturnega zaklada. 

Seja dne 2 7. junija. 
V tej seji je bilo zopet rešenih več računskih 

sklepov in raznih prošenj. Dolga razprava se je razvila 
o dolenjskih železnicah, v kateri se je pojasnilo, da je 
dežela morala iz naslova garancije posoditi dolenjski 
železnici 200.000 gld., ker je bilo v zadnjih letih pre-
meniti iz mehkega lesa narejene železniške pragove. Zdaj 
so ti pragovi premenjeni in, ker se je tudi obrat po
množil tako, da je bila dolenjska železnica že lani aktivna, 
je vse upanje, da bo tekom prihodnjih let povrnila de
želi z 5 o/0 obrestmi vred ves iz naslova garancije poso
jeni denar. V isti se je vnela tudi glede Bohinjske želez
nice dolga razprava, ker je poslanec Ažman predlagal, 
naj se postaje drugače razvrste. Sprejet je bil samo 
tisti del Ažmanovega predloga, ki se je tikal pravic slo
venskega jezika, vsi drugi deli so bili odklonjeni. 

Seja dne 1. julija. 
V tej seji je deželni glavar na interpelacijo poslanca 

Božiča naznanil, da je načrt za uravnavo Račne in Sore 
odobren in da je vlada zagotovila 50 % prispevka, čim 
bo izvršena uravnava, se izdela načrt za cesto v Žiri. 
Ta načrt se predloži v prihodnjem zasedanju. V tej seji 
je bilo rešeno več prošenj in se je naročilo deželnemu 
odboru, da še v tem zasedanju izvrši sklep iz 1. 1898. 
glede uvrstitve okrajne ceste Škofja Loka-Kranj. 

Sila dolga razprava se je vnela o poročilu zastran 
deželne kulture. Pri tej priliki je grof Barbo z ozirom 
na časniška poročila o tem, da se glavni odbor kme
tijske družbe ni mogel zjediniti glede izvolitve barona 
Heina izjavil, da nemška stranka popdnoma priznava 
zasluge barona Heina in da ni bil nihče pooblaščen v 
imeni nemške stranke sploh kaj govoriti. Poslanec Povše 
je pojasnil, da ni bil stavljen noben formalni predlog 
glede imenovanja barona Heina, častnim članom kmetijske 
družbe, in da se tudi ni nič glasovalo, sicer pa je go
vornik rezko izrazil svoje obžalovanje, da se od gotove 
strani vedno in vedno gromadijo zapreke kmetijski družbi. 

Deželni predsednik baron H e i n je pojasnil, da bo 
izseljevanju konec šele tedaj, ko se v deželo razvije bo
gata industrija. Po tej bi ljudstvo dobilo zaslužka, vrh 
tega bi pa kmetje za svoje pridelke več dobili, ko sedaj. 
Š u b i c je predlagal, naj se vsi vodovodni projekti, ka
terih leži pri deželnem odboru nad 300, razdele v take, 
ki so neobhodno potrebni in v take, ki so samo koristni, 
ter naj se pred vsem izvršijo samo prvi. Županstvom naj 
se naznani, da je vlaganja novih projektov za bližnjo 
prihodnost povse brezuspešno. V specijalni debati je 
bilo sprejetih mnogo resolucij in izraženih mnogo želja. 
Najsvetejše kar se je čulo, je bilo pojasnilo zastran de
želne zavarovalnice. 

Poslanec Božič je namreč interpeliral v zadevi 
osnovanja deželne zavarovalnice proti požaru, in se čudil, 
da ni že tri leta o tem predlogu, ki je bil s tolikim 
hrupom stavljen, ne duha ne sluha, in da zlasti tista 
stranka, ki je ta predlog v zbornico spravila, že tri leta 
tako sumljivo molči. Da se ta molk pretrže, vpraša re
ferenta v deželnem odboru, kaj se je ukrenilo na so
glasen sklep deželnega zbora iz 1. 1898., da je sklicati 
enketo in že v prihodnjem zasedanju primerne predloge 
spraviti, ter predlagal resolucijo, naj se v prihodnjem 
zasedanju deželnemu zboru o tem poroča, odnosno stavi 
svoje predloge. Poslanec P o v š e je odgovoril, da je to 
vprašanje zategadelj počivalo, ker je nemogoče osnovati 
zavarovalnico, k a k o r š n a se je p r e d l a g a l a , ker ne 
bi imela življenske moči, in ker obeta vlada državen 
zakon še letos, s katerim bi se zavarovanje monipolizo-
valo. V okviru tega zakona bo stavil deželni odbor svoje 
predloge. 


